

AWARD CITATION

1. Surname, name and middle name ZAKHARCHENKO LEONID KARPOVICH
2. Rank Lieutenant
3. Position and unit Deputy artillery battery commander,
51 separate machine-gun - artillery battalion.

is recommended for order "RED BANNER"

4. Birth year 1913
5. Nationality Ukrainian
6. Party membership None party member
7. Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war Western front 29.06.1941 - 25.07.1941;
South-Western front since 01.08.1942.
8. Wounds and contusions Wounded 25.07.1941
9. In Red Army service since 1935 - 1937 and since 1941
10. Drafted by which induction station Poltava town military commissariat
11. Previous awards None
12. Awardee's and his family permanent home address *intentionally obscured*

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade ZAKHARCHENKO L.K. conducted surveillance and reconnoitered the sector for the upcoming reconnaissance operation. He skilfully prepared, planned, and executed this combat operation. In the night of 27-28 October 1942, he received the combat orders and tactically skilfully led a 7 men reconnaissance squad into an area behind the enemy line. After initial orientation, they crawled towards an enemy stronghold comprised of 6 pillboxes. He ordered a group of 4 men to flank on the left, while he and 3 others began their operation against the Romanian troops on the right flank. The enemy stronghold extended in a sector of 60-70 meters along the front line.

In the first pillbox, they eliminated 15 Romanian troops by an anti-tank HE grenade. In the second and the third pillboxes, about 18 troops including 3 officers were eliminated. His group demolished 3 pillboxes, eliminated 27 troops, and took 1 prisoner back with them to the base. There appeared a group of 30 enemy soldiers, who were attempting to cut off the retreat route. Realisation of the the enemy numerical superiority and the limited available ammunitions forced them to liquidate their prisoner and Lt. ZAKHARCHENKO personally blew up 1 pillbox eliminating over 10 enemy troops.

The following booty was captured: 2 light machine-guns and a rifle. The reconnaissance squad crossed a lake returning to the home base without any casualties nor wounds sustained.

Conclusion: Comrade ZAKHARCHENKO conducted an act of bravery and heroism for the Motherland, inspired his brave 6 men reconnaissance squad, and fulfilled his mission. He deserves state award - order "RED BANNER".

Commander of 51 separate machine-gun - artillery battalion.
30 October 1942 Sr.Lieutenant *signature* /TARABAY/



II. Conclusion of the superiors

Lt. ZAKHARCHENKO deserves to be bestowed for his bravery and courage exhibited in the struggle against the German invaders - order "RED BANNER"

Commander of 76 fortified area
Colonel *signature* /SAKSEEV/

Chief of staff of 76 fortified area
Major *signature* /LIKHOLETOV/

31 October 1942



III. Conclusion of Army Military Council

He deserves order "RED STAR"

Commander of 57 army
Mj. General *signature*
/TOLBUKHIN/

Military council member of 57 army
Brigadier Commissar *signature*
/SUBBOTIN/

15 November 1942

IV. Conclusion of the Front Military Council

By the decree # 0123/n issued by 57 Army
on 16 November 1942 bestowed with Order "RED STAR"
Head of the 2nd section of the personnel department.
Major *signature* /KRYLOV/

V. Conclusion of the award commission

VI. Award record

*Кр. Знамя
Захарченко*

НАГРАДНОЙ ЛИСТ.

44

426

Фамилия, имя и отчество Захарченко Леонид Карлович
Звание лейтенанта должность и часть Зам. командира батареи
51 отдельного пулеметно-артиллерийского батальона

Представлен к награде орден Красное Знамя

- 4. Год рождения 1913 5. Национальность украинец
- 6. Партийность беспартийный 7. Участие в гражданской войне и в последующих боевых действиях по защите СССР /где, когда/ Западный фронт с 29.6.42 по 25.7.42, Юго-Восточный фронт с 1.08.42
- 8. Имеет ли ранение и контузии в отечественной войне ранен 25.7.42 года
- 9. С какого времени в Красной Армии с 1935 г по 1937 г и с 1941 года
- 10. Каким РВК призван Полтавский Первопозволокотом
- 11. Чем ранее награжден /за какие отличия/ не имеет
- 12. Постоянный домашний адрес представляемого к награждению или его семьи _____

1. КРАТКОЕ КОНКРЕТНОЕ ИЗЛОЖЕНИЕ ЛИЧНОГО БОЕВОГО ПОДВИГА ИЛИ ЗАСЛУГ.

Товарищ Захарченко Л.К. в течение трех суток вел наблюдение и изучал местность, где надо было действовать разведке. Подготовил, рассчитал и успешно провел боевую операцию. 27 вночь на 28.10.42, получив боевую задачу с тактическими указаниями провел разведку в количестве 7 человек в тыл переднего края обороны противника. После уничтожения "по-пластунски" провел разведку к узлу обороны, где было 6 ДЗОТов. Выслал 4 человека из 7 человек по левый его фланг, а сам с троими начал действовать и уничтожить пулеметы с правого фланга. Узел 6 ДЗОТов на 60-70 метров по фронту.

В первом биндаже противотанковой гранатой уничтожил 15 пулеметов, во втором и третьем около 18 человек, в том числе обожглись Зосименко - были уничтожены, выделенное 4 человека разбито 3 ДЗОТом, уничтожили 27 солдат, одними из них как "языка" вел с собой. Появились 30 солдат и стали отрезать отходя разведку, предвидя коллективное преимущество и недостаточность огневых средств, решил убить "языка" и Л.К. Захарченко взорвал лично 1 ДЗОТ и уничтожил около 10 солдат.

Взяты трофеи 2 ручных пулемета и винтовка. Разведка прошла водой через озеро в полном составе без потерь и ранений возвратилась.

Выход: Товарищ Захарченко Л.К. героически, храбро совершил отважный подвиг за Родину, сумев водрузить шестерку самоотверженных разведчиков, боевую задачу выполнил, достоин награждения орденом Красное Знамя



Командир д-на
30.10.42 ст. лейтенант

Сидорин

/Парадаев/

11. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВЫШЕСТОЯЩИХ НАЧАЛЬНИКОВ.

Лейтенант тов. ЗАХАРЧЕНКО Л.К. за мужество и отвагу в борьбе с немцами захватчиками достоин награждения правительственной наградой орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

" 31 " 10 *31* *10* ПОМЕЩАЕТ 16 УР ПОДСВЕННИК *Саксеев* /САКСЕЕВ/. НАЧ. ЦРБЫ №6 УР - МАЙОР *Лихолетов* /ЛИХОЛЕТОВ/.

111. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА АРМИИ

Командующий армией

член Военного Совета

Генерал-майор Кюммуф
Полстухин /Полстухин/ Начальник штаба

Бриг. комиссар
Судбинин /Судбинин/

Воспитан награжденный орденом Красная Звезда

" 15 " *ноябрь* 1942 г.

IV. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ФРОНТА

Командующий

член Военного Совета

Приказом войскам 57 армии от "16" *ноября* 1942 г. за № 0123
награжден *орденом Красная Звезда*
Начальник штаба

Майор
Кремль /Кремль/

Вриг

У- ЗАКЛЮЧЕНИЕ НАГРАДНОЙ КОМИССИИ НКО

ПРЕДСЕДАТЕЛЬ

ч л е н ы:

- 1.
- 2.
- 3.

" " _____ 19... г.

У1- ОТВЕТЫ О НАГРАЖДЕНИИ.